

WORLD LIST OF UNIVERSITIES

Eighteenth Edition

LISTE MONDIALE DES UNIVERSITÉS

Dix-huitième Edition



International Association of Universities
Association Internationale des Universités

M
stockton
press

I 61
E.18

7. 2013

9062665

**WORLD LIST
OF UNIVERSITIES**

EIGHTEENTH EDITION



**LISTE MONDIALE
DES UNIVERSITES**



E9062665

DIX-HUITIEME EDITION

M
stockton
press



INTERNATIONAL ASSOCIATION OF UNIVERSITIES
ASSOCIATION INTERNATIONALE DES UNIVERSITES
1, rue Miollis, 75732 Paris Cedex 15

Editor/Rédacteur

F. EBERHARD

Assistant Editor/Rédactrice adjointe

ANN C. M. TAYLOR

© The International Association of Universities, 1990

All rights reserved. No part of this publication may be reproduced or transmitted, in any form or by any means, without permission.

Published biennially.

Eighteenth Edition 1990 published
in the United States and Canada by
STOCKTON PRESS
15 East 26th Street, New York, NY 10010

The Library of Congress has catalogued this
serial publication as follows:

Library of Congress Cataloging-in-Publication Data

World list of universities. Liste mondiale des universités.

Paris, International Association of Universities.

v. 24 cm.

Biennial.

English and French.

Continues: Liste mondiale.

1. Universities and colleges—Directories. I. International Association
of Universities. II. Title: Liste mondiale des universités.

L900.157

378

79-645502

ISBN 0-935859-86-1

MARC-S

Eighteenth Edition 1990 published in the United Kingdom by
MACMILLAN PUBLISHERS LTD (Journals Division)
Distributed by Globe Book Services Ltd,
Brunel Road, Houndmills, Basingstoke, Hants RG21 2XS

British Library Cataloguing in Publication Data

World list of universities. — 18th ed. —

1989-90

1. Universities and colleges — Directories

378'.0025

L900

Macmillan ISBN 0-333-47488-0

IAU ISBN 92-9002-051-2

ISSN 0084-1889

Typeset in Great Britain by Florencetype Ltd, Kewstoke, Avon
Printed and bound in Great Britain

**WORLD LIST
OF UNIVERSITIES**

**OTHER INSTITUTIONS
OF HIGHER EDUCATION
AND UNIVERSITY ORGANIZATIONS**

EIGHTEENTH EDITION

**LISTE MONDIALE
DES UNIVERSITES**

**AUTRES ETABLISSEMENTS
D'ENSEIGNEMENT SUPERIEUR
ET ORGANISATIONS UNIVERSITAIRES**

DIX-HUITIEME EDITION



IAU AT A GLANCE

The **International Association of Universities**, founded in 1950, is a worldwide organization of nearly 1,000 member universities in over 120 countries. Its permanent Secretariat, the **International Universities Bureau (IUB)** with headquarters at Unesco House in Paris, provides a wide variety of services to member institutions.

Activities and Services

- * IAU-Unesco Information Centre and Clearing-house on Higher Education
- * Meetings, seminars
- * Research and studies
- * Promotion of academic mobility
- * Credential evaluation
- * Exchange of publications and materials
- * Sponsorship of International Student Identity Card and International Academic Card

Publications

- * International Handbook of Universities
- * World List of Universities
- * World Guide to Higher Education (prepared by IAU, published by Unesco)
- * Studies and Monographs
- * Higher Education Policy (quarterly)
- * IAU Bulletin (bimonthly)

Major Meetings Open to All Members

- * Five-yearly General Conference. Determines IAU general policy and serves as a major forum on international higher education issues.

Ninth General Conference: 5-11 August 1990, University of Helsinki

Theme: **Universality, Diversity, Interdependence: The Missions of the University**

- * Mid-Term Conference of Heads of Member Universities held between General Conferences.
Rio de Janeiro 1988

Theme: **International University Co-operation, A Critical Analysis: Failures, Successes, Perspectives**

(A full description of IAU is given on p. 610)

L'AIU EN BREF

Fondée en 1950, l'**Association internationale des Universités (AIU)** est une organisation mondiale regroupant près de mille universités membres dans plus de cent-vingt pays. Son Secrétariat permanent, le **Bureau international des Universités (BIU)**, a son siège à la Maison de l'Unesco à Paris et assure aux institutions membres une large gamme de services.

Activités et Services

- * Centre d'information AIU-Unesco sur l'enseignement supérieur
- * Réunions et séminaires
- * Recherches et études
- * Promotion de la mobilité académique
- * Evaluation des diplômes
- * Echanges de publications et documents
- * Parrainage de la Carte internationale d'étudiant et de la Carte internationale d'enseignant

Publications

- * International Handbook of Universities
- * Liste mondiale des Universités
- * Les Etudes supérieures (préparé par l'AIU, publié par l'Unesco)
- * Etudes et Monographies
- * Higher Education Policy (revue trimestrielle)
- * Bulletin de l'AIU (bimestriel)

Principales réunions ouvertes à tous les membres

- * Conférence générale (quinquennale). Définit la politique générale de l'AIU et constitue une tribune mondiale pour la discussion des problèmes de l'enseignement supérieur.

IX^{ème} Conférence générale: 5-11 août 1990, Université d'Helsinki

Thème: **Universalité, diversité, interdépendance: Les missions de l'université**

- * Conférence intermédiaire des chefs des universités membres (entre les Conférences générales).
Rio de Janeiro 1988

Thème: **La Coopération universitaire internationale, une analyse critique: échecs, succès, perspectives**

(Une description complète de l'AIU est donnée p. 610)

For more detailed information about universities and other institutions of higher education, the following volumes, produced by officially recognized academic bodies, may be consulted:

Pour plus amples renseignements sur les universités et sur les autres établissements d'enseignement supérieur, on pourra se reporter aux volumes suivants, dont chacun est publié par un organisme académique reconnu:

AMERICAN UNIVERSITIES AND COLLEGES. Edited by the American Council on Education. 13th Edition, 1987. ISBN 089925179X. (Walter de Gruyter, Inc., 200 Saw Mill River Road, Hawthorne, NY 10532).

INTERNATIONAL HANDBOOK OF UNIVERSITIES. Edited by F. Eberhard. Macmillan ISBN 0-333-43642-3 IAU ISBN 92-9002-149-7 ISSN 0074-6215 (Macmillan Publishers Ltd for the International Association of Universities, 1, rue Miollis, 75732 Paris Cedex 15).

COMMONWEALTH UNIVERSITIES YEARBOOK. Edited by T. Craig. ISBN 0 85143 1135 ISSN 0069-7745 (Association of Commonwealth Universities, John Foster House, 36 Gordon Square, London WC1H 0PF). Distributed in North America by Stockton Press, 15 East 26th Street, New York, NY 10010.



The designations employed in this volume and the presentation of the material do not imply any expression of opinion on the part of the International Association of Universities concerning the legal status of any country, or of its authorities, or concerning the delimitations of the frontiers of any country or territory.

Les désignations employées dans le présent ouvrage et la présentation des matières ne traduisent aucune prise de position de l'Association internationale des Universités quant au statut juridique des pays ou de leurs autorités, ni quant à la délimitation des frontières des pays ou territoires.

The institutions marked with an asterisk (*) are members of the International Association of Universities.

Les institutions marquées d'un astérisque (*) sont membres de l'Association internationale des Universités.

FOREWORD

The *World List of Universities* is revised every two years in an attempt to remain up-to-date in relation to the continually rapid development of higher education in all parts of the world. The present edition, like its predecessors, is a world directory, including more than 9,000 universities and other institutions of higher education in 156 countries, and a guide to the principal national and international organizations concerned with higher education. In particular it includes information about bodies which have special responsibilities for interuniversity co-operation and for facilitating exchanges of academic staff and students.

Every effort has been made to ensure that the information published is authoritative, and the International Universities Bureau is grateful to central academic bodies and government departments in many countries and to the relevant international and regional organizations for their assistance in revising entries and providing new material.

The listing of institutions and organizations and the contents of the descriptive notes are based on information made available to the International Association of Universities. They do not imply any comment by the Association itself. For the first time, this edition also includes, as available, telephone, telefax, telex and cable details. If errors or omissions have occurred, corrections will be welcomed for inclusion in the next edition of the *World List of Universities*.

AVANT-PROPOS

La *Liste mondiale des Universités* est révisée tous les deux ans afin qu'elle reste autant que possible à jour par rapport au développement rapide et continu de l'enseignement supérieur dans le monde entier. Comme les précédentes, la présente édition constitue un répertoire mondial de plus de 9.000 universités et autres établissements d'enseignement supérieur de 156 pays et un guide des principales organisations nationales et internationales s'occupant d'enseignement supérieur. Elle comporte notamment des informations sur les organismes qui assument des responsabilités particulières en matière de coopération interuniversitaire et d'organisation des échanges d'enseignants et d'étudiants.

On s'est efforcé d'assurer aux informations publiées ici le maximum d'exactitude et le Bureau international des Universités remercie vivement les nombreux organismes universitaires nationaux et les services gouvernementaux, ainsi que les organisations internationales et régionales intéressées qui ont bien voulu l'aider à réviser et à renouveler sa documentation.

La liste des institutions et organisations et le contenu des notes descriptives reposent sur des renseignements communiqués à l'Association internationale des Universités et ne comportent aucun jugement propre de sa part. Pour la première fois, cette édition comporte aussi, si disponibles, les numéros de téléphone, téléfax, télex, et télégraphe. Si des erreurs ou des omissions se sont produites, toutes corrections seront accueillies avec reconnaissance en vue de la prochaine édition de la *Liste mondiale des Universités*.

IAU Bulletin

The Newsletter of the International Association of Universities

The **IAU Bulletin** provides decision-makers, administrators and specialists in higher education with regular and authoritative information about the latest developments in their field throughout the world.

The Bulletin is now being relaunched in a new format as a bi-lingual publication in English and French and will appear six times a year.

It will provide its readers with up-to-date news gathered from the sources available to the *International Universities Bureau* in Paris. The Bureau, which already holds an unrivalled collection of material in the field, has now established, in collaboration with *UNESCO*, a fully computerized Information Centre for Higher Education which will act as a clearing-house for news and information.

Drawing on these resources, the Bulletin will publish concise news items on:

- **University life**
- **Initiatives and innovations in higher education**
- **International cooperation and collaboration in research**
- **IAU activities**

Each issue will also provide a bibliographical reference service, a review of periodical literature and a calendar of forthcoming events.

Subscription Rates

Annual subscription: £25.00/\$45.00

Single copies: £10.00/\$16.00

A4 ISSN 0020 6032

Bi-monthly (February/April/June/August/October/December)

Further information, and a **FREE** sample copy available from Kogan Page Ltd, 120 Pentonville Road, London, N1 9JN Tel: 01-278 0433



KOGAN PAGE

EXPLANATORY NOTE

The *World List of Universities* has been designed as a concise directory likely to be helpful in facilitating exchanges throughout the world of higher education. Its contents are arranged in two parts: the first contains information presented country by country about universities and other institutions of higher education and about national academic and student bodies; the second deals with international and regional organizations concerned with higher education.

PART ONE

Institutions and National Organizations

Information is classified under chapter headings for 156 countries and territories. These are placed in alphabetical order of their names in English, but indexes to both English and French names are provided (pages 701–706).

Each chapter begins with a list of the universities and other institutions of higher education in the country or territory concerned, and this is followed by information about national academic and student bodies.

(a) *Universities and other Institutions of Higher Education*

The terms “university” and “institution of higher education”, as is well known, carry varying connotations. The selection of institutions for inclusion in the *World List of Universities* has, therefore, been based principally on the practices of the relevant national academic and educational bodies.

For countries with a considerable number of institutions, the entries are, as a rule, presented in two main groups:

- (i) Universities (including where relevant technical universities and other multidisciplinary institutions having full university status);
- (ii) Other Institutions of Higher Education.

In most cases, the second group is subdivided into institutions concerned with: Technical Education; Professional Education; Teacher Training; and General Education.

This classification has been adopted for the practical convenience of those consulting the *World List of Universities*, and should in no way be regarded as constituting an attempt at “evaluation” by the International Association of Universities. It should be noted that *independent* schools and faculties of theology have not been included, nor is reference made to military academies or similar institutions.

For each institution the following information is given: Its name (together with a translation into French or English where this appeared useful) and postal address; and the date (actual or legal) of its foundation. In a number of cases two or more dates are given; the first is that of the original foundation and the subsequent dates are those on which major changes took place, as for example a college founded in 1917 and accorded full university status in 1936.

Where appropriate, each entry also includes a note on the

composition of the institution by faculties, colleges, schools, departments or institutes. Abbreviations are used for both English and French terms and a bilingual key to them will be found on pages xvi–xxi. The information given in this way is simply indicative of the general nature of the institution and does not necessarily cover *all* principal fields of study. A Faculty of Medicine, for example, may or may not include dentistry, pharmacy or nursing; a Faculty of Philosophy covering the humanities may or may not include the social sciences. More detailed information may be found in another publication of the International Association of Universities, the *International Handbook of Universities*, and in its companion volumes, the *Commonwealth Universities Yearbook*, issued by the Association of Commonwealth Universities, London, and *American Universities and Colleges*, issued by the American Council of Education, Washington. Descriptions of university systems can be found in another reference work compiled by the International Association of Universities for Unesco: *World Guide to Higher Education: a comparative survey of systems, degrees and qualifications*, 1989, 3rd edition.

The title of the official (e.g., Secretary-General or Registrar) to whom general correspondence should usually be addressed is indicated for university institutions. It is given for the first university listed in each country and is the same for all universities of that country, unless otherwise stated.

Institutions marked with an asterisk (*) had been admitted to membership of the International Association of Universities.

(b) *National Academic and Student Bodies*

The second section of each chapter lists associations of universities; conferences or committees of rectors and vice-chancellors; associations of university teachers; university information offices; and students' associations and unions. Entries are also included for bodies which have special responsibility for matters related to the recognition of foreign degrees and diplomas. Where there is no such entry, such matters are usually dealt with either within the relevant Ministry of Education or Higher Education or by a national academic body such as a Conference of Rectors or National Council of Universities. Governmental agencies (usually Ministries of Education) able to provide information about higher education and National Commissions for Unesco are included as the last entry for each country or territory. Learned societies, scholarly bodies and other academic associations concerned with particular disciplines are not listed.

Many of these bodies have special responsibilities for facilitating academic interchange, offering services and assistance to foreign academic staff, graduates and students wishing to come to their respective countries or helping to arrange for their own students, graduates and academic staff to travel and work in universities abroad. In the few countries for which such bodies are not listed inquiries may be addressed directly to the universities themselves or to the Ministry of Education.

Descriptive notes are included for many of the principal organizations but not as a rule for those related to the international bodies which are described more fully in Part Two of the Volume. Where English is the language of the country concerned or the foreign language which may be used more commonly than French, the

descriptive note appears first in English followed, in italic print, by a translation into French. Conversely, the notes appear first in French when this is the dominant language and they are then followed by an English translation in italic print. Where international bodies have provided the addresses of their national branches or affiliates, they figure in the relevant chapters and connection with an international organization is indicated by the inclusion of its initials after the national names, e.g., Associazione nazionale Professori universitari di Ruolo (IAUPL).

United Nations University

European University Institute

The final section of Part One contains information about the United Nations University and the European University Institute.

PART TWO

This section constitutes a guide to the principal international and regional organizations concerned primarily with higher education. It includes entries for the International Association itself as well as for its nine Associate Members, and a special entry deals with the work of Unesco in this field. Descriptive notes in both English and French outline the history, aims, structure and activities of each organization; the texts for these notes, or the information for inclusion in them, were provided by the bodies themselves. A number of international organizations concerned with particular student activities are listed more briefly but, as in the case of the national chapters, references to learned societies, scholarly bodies and other academic associations concerned with particular disciplines have not been included.

NOTICE EXPLICATIVE

La *Liste mondiale des Universités* a été conçue comme un répertoire succinct susceptible de faciliter les échanges à travers le monde de l'enseignement supérieur dans son ensemble. Elle comprend deux parties: la première présente pays par pays des renseignements sur les universités et autres établissements d'enseignement supérieur, ainsi que sur les organismes universitaires et étudiants; la deuxième traite des organisations internationales et régionales s'occupant d'enseignement supérieur.

PREMIERE PARTIE

Etablissements et Organisations Nationales

Les renseignements sont classés par pays et territoires (au nombre de 156). Ceux-ci sont présentés dans l'ordre alphabétique de leur nom en anglais, mais un double index, anglais et français, est inclus (pages 701-706).

Chaque chapitre commence par une liste des universités et autres établissements d'enseignement supérieur dans le pays ou territoire intéressé, puis viennent des renseignements sur les organismes universitaires et étudiants nationaux.

(a) Universités et autres institutions d'enseignement supérieur

Les termes «université» et «institution d'enseignement supérieur» ont, on le sait, un contenu quelque peu variable selon les pays. La sélection des institutions figurant dans la *Liste mondiale des Universités* a été opérée principalement en fonction de l'usage des organismes académiques ou d'éducation des pays intéressés.

Pour les pays comptant un grand nombre d'institutions, celles-ci sont en règle générale réparties en deux rubriques principales:

(i) Universités (y compris, le cas échéant, les universités techniques et autres établissements pluridisciplinaires jouissant pleinement du statut universitaire;

(ii) Autres institutions d'enseignement supérieur.

Dans la plupart des cas, la seconde rubrique se trouve elle-même subdivisée en établissements d'enseignement technique; d'enseignement professionnel; de formation pédagogique; et d'enseignement général.

Cette classification n'a été adoptée que pour la commodité des usagers de la *Liste mondiale des Universités* et ne doit nullement être considérée comme une tentative «d'évaluation» de l'Association internationale des Universités. Il convient de noter que les écoles ou facultés *indépendantes* de théologie n'ont pas été mentionnées, non plus que les écoles de formation militaire.

On trouvera pour chaque institution les renseignements suivants: son nom (assorti, le cas échéant, de sa traduction anglaise ou française), son adresse et sa date (réelle ou légale) de fondation. Dans certains cas, deux dates ou plus sont indiquées: la première est la date primitive de fondation; les suivantes celles auxquelles des modifications importantes sont intervenues dans le statut de l'institu-

tion, comme, par exemple, un collège fondé en 1917, et qui a reçu le statut d'université en 1936.

Pour chaque institution, il est également fait mention, s'il y a lieu, de sa composition par facultés, collèges, écoles, départements ou instituts. A cette fin, des abréviations sont utilisées pour les termes tant anglais que français et on en trouvera le code, dans les deux langues, aux pages xvi-xxi. Ces indications ne font qu'indiquer le caractère général de l'établissement et n'embrassent pas nécessairement toutes les matières principales d'enseignement. C'est ainsi qu'une faculté de médecine peut ou non comporter une section d'odontologie, de pharmacie ou une école d'infirmières; une faculté de philosophie englobant les humanités peut ou non enseigner les sciences sociales. On trouvera à ce sujet des renseignements détaillés dans une autre publication de l'Association internationale des Universités, l'*International Handbook of Universities*, et dans l'ouvrage dont il constitue un complément, le *Commonwealth Universities Yearbook*, publié par l'Association of Commonwealth Universities, Londres, et *American Universities and Colleges*, publié par l'American Council on Education, Washington. Des descriptions des systèmes universitaires figurent dans un autre ouvrage de référence préparé par l'Association internationale des Universités pour l'Unesco: *World Guide to Higher Education: a comparative survey of systems, degrees and qualifications*, troisième édition, 1989.

Le titre officiel de la personne à laquelle il convient habituellement d'adresser la correspondance générale (Secrétaire général, Registrar, etc.), est également indiqué pour les institutions universitaires. Il est donné pour l'université figurant en tête de la liste de chaque pays, et sauf indication contraire, il reste le même pour toutes les autres universités du pays considéré.

Les institutions marquées d'un astérisque (*) ont été admises à la qualité de membre de l'Association internationale des Universités.

(b) *Organismes nationaux universitaires et étudiants*

La deuxième section de chaque chapitre répertorie les associations d'universités, les conférences ou comités de recteurs et de vice-chanceliers, les associations d'enseignants universitaires, les bureaux d'information universitaire et les associations ou unions d'étudiants. Des notices ont également été incluses sur les organismes spécialement chargés de s'occuper des questions relatives à la reconnaissance des grades et diplômes étrangers. Dans les cas où il n'en existe pas, ces questions sont généralement réglées soit au sein du Ministère de l'Education ou de l'Enseignement supérieur concerné, soit par un organisme académique national (Conférence des Recteurs ou Conseil national des Universités, par exemple). Les services gouvernementaux (en général les ministères de l'éducation) qualifiés pour donner des renseignements en matière d'enseignement supérieur, ainsi que les Commissions nationales pour l'Unesco, ont été indiqués à la fin de la rubrique consacrée à chaque pays ou territoire. Les sociétés savantes, les organismes scientifiques et les associations académiques s'occupant de disciplines particulières, par contre, ne sont pas répertoriés.

Nombre de ces organismes s'emploient à faciliter les échanges universitaires, assurent des services aux enseignants, chercheurs et étudiants étrangers désireux de venir dans leurs pays respectifs ou apportent leur aide aux enseignants, chercheurs et étudiants nationaux désireux de travailler dans des universités étrangères.

Dans les quelques pays où aucun organisme de ce genre n'est mentionné, on pourra s'adresser directement aux universités elles-mêmes ou au ministère de l'éducation.

On trouvera des notes descriptives sur un grand nombre des organisations principales mais non, en règle générale, sur celles qui se rattachent aux organismes internationaux dont il est traité plus en détail dans la deuxième partie de l'ouvrage. Lorsque l'anglais est la langue du pays intéressé ou la langue étrangère la plus usitée, la note descriptive figure d'abord en anglais, suivie par une traduction française en italique. Inversement, la note paraît d'abord en français dans les cas où cette langue prédomine, et est alors suivie d'une traduction anglaise en italique. Là où les organismes internationaux ont indiqué les adresses de leurs sections ou adhérents nationaux, ceux-ci figurent sous les pays intéressés, leur lien avec une organisation internationale étant marqué par l'adjonction à leur nom du sigle de celle-ci: par ex. *Associazione nazionale Professori universitari di Ruolo (IAUPL)*.

**Université des Nations Unies
Institut Universitaire Européen**

La dernière section de la première partie contient des renseignements sur l'Université des Nations Unies et l'Institut Universitaire Européen.

DEUXIEME PARTIE

Cette partie constitue un guide des principales organisations internationales et régionales s'occupant principalement d'enseignement supérieur. Elle comprend des rubriques consacrées tant à l'Association internationale elle-même qu'à ses neuf membres associés, ainsi qu'une rubrique traitant de l'œuvre de l'Unesco dans ce domaine. Des notes descriptives, données tant en anglais qu'en français passent brièvement en revue l'histoire, les buts, la structure et les activités de chaque organisme; les textes de ces notes ou les renseignements qui y figurent ont été fournis par les organismes eux-mêmes. Un certain nombre d'organisations internationales s'occupant de certaines activités particulières concernant les étudiants sont indiquées plus brièvement. Mais, pas plus que dans les chapitres consacrés aux différents pays, on n'a répertorié les sociétés savantes, les organismes scientifiques ou les associations académiques s'occupant de disciplines particulières.

ABBREVIATIONS—ABREVIATIONS

The following abbreviations have been used to indicate the composition of institutions by faculties, colleges, schools, departments, and institutes. Those of English terms appear in *italics* and are listed in column I; those of French terms appear in normal print and are listed in column II. The meaning of each abbreviation is given both in English (column III) and in French (column IV):

Les abréviations suivantes ont été utilisées pour indiquer la composition des établissements par facultés, collèges, écoles, départements et instituts. Les abréviations des termes anglais sont imprimées en *italique* dans la colonne I; et celles des termes français en caractères romains dans la colonne II. La signification de chaque abréviation est néanmoins donnée en anglais (colonne III) et en français (colonne IV):

<i>acc</i>	...	accountancy	comptabilité
...	dr	law	droit

Where abbreviations are hyphenated, they refer to faculties or departments with compound names:

Lorsque plusieurs abréviations sont jointes par un trait d'union, il s'agit de facultés ou départements à noms composés:

<i>eco-soc</i>	...	economics and social sciences	sciences économiques et sociales
...	phil-let	philosophy and letters	philosophie et lettres

ENGLISH	FRANCAIS	ENGLISH	FRANCAIS
<i>A</i>	A	Academy	Académie
<i>acc</i>	...	accountancy	comptabilité
<i>acct</i>	act	actuarial sciences	actuaries (sciences)
<i>adm</i>	adm	administration	administration
<i>ad</i>	ad	adult	adultes
<i>aero</i>	aéro	aeronautics	aéronautique
<i>aff</i>	aff	business/affairs	affaires
<i>agr</i>	agr	agronomy/agriculture	agronomie/agriculture
...	alim	food	alimentaire
<i>Am</i>	am	American	américain
<i>an hus</i>	...	animal husbandry	zootechnie
<i>anc</i>	anc	ancient	ancien
<i>anim</i>	anim	animal	animal
<i>anth</i>	anth	anthropology	anthropologie
<i>app</i>	app	applied	appliqué
<i>arc</i>	arc	architecture	architecture
<i>archae</i>	arché	archaeology	archéologie
...	arp	surveying	arpentage
<i>arts</i>	arts	arts/letters	lettres/arts
...	ass	insurance	assurances
<i>astr</i>	astr	astronomy	astronomie
<i>athl</i>	...	athletics	athlétisme
<i>atm</i>	atm	automation	automatation
<i>auto</i>	auto	automobile	automobile
...	avic	aviculture	aviculture
<i>ayur</i>	...	ayurvedic medicine	médecine ayurvédique
<i>B</i>	...	Board(s)	Conseil(s)
...	ba	fine arts	beaux-arts
<i>bact</i>	bact	bacteriology	bactériologie

ENGLISH

FRANCAIS

<i>bank</i>	banc
...	bât
...	bibl
<i>bioch</i>	bioch
<i>biol</i>	biol
<i>bot</i>	bot
<i>boudh</i>	boud
<i>bui</i>	...
<i>bus</i>	...
<i>C</i>	C
<i>can</i>	can
<i>cartog</i>	cartog
<i>cath</i>	cath
<i>Ce</i>	Ce
<i>cer</i>	cer
<i>ch</i>	ch
<i>chir</i>	chir
<i>Chris</i>	chré
<i>civ</i>	civ
<i>class</i>	class
<i>clima</i>	clima
<i>clin</i>	clin
...	colon
<i>com</i>	com
...	comb
<i>commun</i>	commun
...	comp
<i>comp</i>	...
<i>comty</i>	comté
<i>cons</i>	cons
<i>const</i>	const
<i>coop</i>	coop
<i>crim</i>	crim
<i>cult</i>	cult
<i>cyb</i>	cyb
<i>D</i>	D
<i>décor</i>	décor
<i>dent</i>	dent
<i>des</i>	dess
<i>dev</i>	dév
<i>diet</i>	diét
<i>dipl</i>	dipl
<i>div</i>	...
...	doc
<i>dom</i>	dom
...	dr
<i>dram</i>	dram
...	E
<i>eccl</i>	eccl
<i>eco</i>	éco
<i>ecol</i>	écol
<i>ed</i>	éd
<i>elec</i>	élec
<i>electro</i>	électro
...	élev
<i>energ</i>	énerg
<i>eng</i>	...
...	ensg
...	entrep

ENGLISH

FRANCAIS

banking	bancaire
building	bâtiment
library science	bibliothéconomie
biochemistry	biochimie
biology (sciences)	biologie (sciences)
botany	botanique
Buddhism	bouddhisme
building	bâtiment
business	affaires
College	Collège
canon	canonique
cartography	cartographie
catholic	catholique
Centre	Centre
ceramics	céramique
chemistry (sciences)	chimie (sciences)
surgery	chirurgie
Christian	chrétien
civil	civil
classics	classiques
climatology	climatologie
clinical	clinique
colonial	colonial
commerce	commerce
fuel	combustibles
communications	communications
accountancy	comptabilité
computer (sciences)/	informatique
computing	
community	communauté
consular	consulaire
construction	construction
co-operative	coopérative
criminology	criminologie
culture	culture
cybernetics	cybernétique
Department/Division	Département/Division
decorative	décoration
dentistry	dentaire (art)
design	dessin
development	développement
dietetics	diététique
diplomacy	diplomatie
divinity	théologie
documentation	documentation
domestic	domestique
law	droit
dramatic arts	dramatique (art)
School	Ecole
ecclesiastical	ecclésiastique
economics	économiques (sciences)
ecology	écologie
education	éducation
electrical (engineering)	électrotechnique
electronics	électronique
stockraising	élevage
energetics	énergétique
engineering	génie
education/teaching	enseignement
undertaking/business	entreprise

ENGLISH	FRANCAIS	ENGLISH	FRANCAIS
<i>env</i>	env	environmental	écologique
...	ét	studies	études
<i>ethn</i>	ethn	ethnology	ethnologie
...	étr	foreign	étranger
<i>Eur</i>	eur	Europe/European	europe/européen
...	évan	evangelical	évangélique
...	exp	expert	expert
<i>expe</i>	expé	experimental	expérimental
...	ext	abroad/foreign	extérieur
<i>F</i>	F	Faculty	Faculté
<i>fa</i>	...	fine arts	beaux-arts
<i>fam</i>	fam	family	familial
<i>fash</i>	...	fashion	mode
...	fem	feminine	féminin
...	ferm	brewing	fermentation
...	ferr	railway	ferroviaire
<i>fgn</i>	...	foreign	étranger
...	fiduc	accountancy	fiduciaire
...	fig	figurative arts	figuratifs (arts)
<i>fin</i>	fin	finance	finances
<i>fish</i>	...	fishery	pêche
...	fond	fundamental	fondamental
<i>for</i>	for	forestry	forestières (études)
<i>fund</i>	...	fundamental	fondamental
...	gé	engineering	génie
<i>gen</i>	gén	general	général
<i>geod</i>	géod	geodesy	géodésie
<i>geog</i>	géog	geography	géographie
<i>geol</i>	géol	geology	géologie
...	géom	geometry	géométrie
<i>geophy</i>	géophy	geophysics	géophysique
<i>geosc</i>	géosc	earth sciences	géosciences
<i>Ger</i>	ger	German	germanique
<i>govt</i>	...	government	gouvernement
<i>grad</i>	grad	graduate	gradué
<i>graph</i>	graph	graphic	graphique
<i>heal</i>	sa	health	santé
<i>hist</i>	hist	history	histoire
<i>hom</i>	...	home	domestique
<i>hort</i>	hort	horticulture	horticulture
<i>hous</i>	...	household	ménagers (arts)
...	ht	high	haut(e)
<i>hum</i>	hum	humanities/human	humaines(s) (sciences)
		(sciences)	
<i>hyd</i>	hyd	hydraulics	hydraulique
<i>hyg</i>	hyg	hygiene	hygiène
<i>I</i>	I	Institute	Institut
<i>ind</i>	ind	industry/industrial	industrie/industriel
...	inf	nursing	infirmières
<i>infor</i>	infor	information	information
...	inft	computer sciences	informatique
...	ing	engineer	ingénieur (sciences)
...	inor	inorganic	inorganique
<i>ins</i>	...	insurance	assurances
<i>int</i>	int	international	international
...	interp	interpretation	interprétariat
<i>irrig</i>	irrig	irrigation	irrigation
<i>Isl</i>	isl	Islamic	islamique
<i>jour</i>	jour	journalism	journalisme
...	jur	legal	juridique